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כאשר בדורות הקודמים היה הרבה תורה וקדושה בעם ישראל אז לא 
כ"כ החשיבו בשמים את עבודתנו, אך בדורות האחרונים שנתמעטו 
הלומדים והיראים אז כל מצוה ומצוה שאדם עושה אז חוטפים זאת 

בשמים כמוצא שלל רב,

52בהוצאת 'מוקד הישיבה' - המוקד החסידי לסיוע לבני הישיבות הקד' 1800-20-18-18 כל יום בשעות הערב )השיחה חינם(

עומדים אנו בעיצומם של השבועות הק' ימי השובבי"ם, בכל 
אתר ואתר בהיכלי הישיבות ובחצרות הקודש ניכרת ההתעוררות 
המיוחדת המאפיינת את הימים האלו, המונים צובאים על פתחי 
בתי כנסיות ובתי מדרשות בכדי להאזין ולשמוע את דבר ה' 

ברמה על העבודה המוטלת עלינו בימים 
קדושים אלו. אחד המשפיעים המיוחדים 
אשר דבריו נשמעים מזה שנים רבות בקרב 
צמאי דעת ובמקשי ה' במשך ימות הנה 
בכלל ובימי השובבי"ם בפרט, ה"ה כ"ק 
האדמו"ר מטעמשווער שליט"א, אשר 
כידוע מכתת את רגליו במסירות נפש 
מעיר לעיר וממדינה למדינה להביא את 
דבר ה' לעם מבקשי שמו, וכמים הקרים 
על נפש עייפה מתקבלים הדברים בקרב 
שדרות עם ה' המתענגים על מבועי תורתו 

ואמרותיו הנעימים.
בראשית השיחה שאלנו את כ"ק האדמו"ר 
שליט"א על מה יש לעורר אצל הציבור 

בימים אלו?
כ"ק האדמו"ר שליט"א עונה לנו: "הדברים 
היסודיים שצריך לעבוד עליהם ולתקנם 

ביותר בימי השובבי"ם הוא עניין שמירת הדיבור והעיניים, וכידוע 
מהספה"ק שהפליגו בענין כח הדיבור הרע, ולעומת זאת מידה 
טובה מרובה ממי ששומר לשונו ואינו שח שיחה אסור ומקדיש 
את פיו לדברי תורה וקדושה בלבד הרי שמעלתו היא לאין ערוך.

"כדאי לעיין בדבריו הנוראים של הרה"ק מווילעדניק זצ"ל בספרו 
'שארית ישראל' )שער השובבי"ם. וכה כותב: "פגם הלשון בלשון 
הרע וכדומה שאין לו תשובה ביום הכיפורים, ויש לו תשובה 
בימי השובבי"ם שהוא גמר יוה"כ שמתעורר בהם אחדות ישראל 
ואורייתא". מדבריו הק' אנו רואים שימי הושבבי"ם הם המשך של 

יוה"כ, ויותר מכך שאם יוה"כ אינו מכפר על עוון הדיבור כלשה"ר 
הרי שבשובבי"ם ניתן לתקנם.

האדמו"ר שליט"א אף פותח ומראה לנו את דברי ה'פרי מגדים' 
בשו"ע סימן תרפ"ה, שם כותב להדיא שאחד מהתיקונים בימי 
השובבי"ם הוא חטא הלשון הרע, כי על 
מכירת יוסף ירדו למצרים ושם היה אבק 
לשה"ר שאחד התאמץ להפיל את חבירו 
והפמ"ג מוסיף לזה רמז ד'ואל"ה שמות' 
ר"ת "ואבק לשון הרע", והוא לרמז שימי 
השובבים נתקנו על עוון לשה"ר החמור.

"גם החיד"א כותב שנהגו בשבועות אלו 
לעשות שבוע שלם תענית של דיבור ואכילה, 
אך מכיון שירדה חולשה לעולם וקשה 
לעשות תענית של אכילה, לפחות צריך 
לעשות תענית דיבורו למעט בדיבורים של 
חולין ולהרבות בדברי תורה, ובזה ייחשב 
לאדם כתשובת המשקל, כמובא בצוואת 

ר"י החסיד לתיקון לשון הרע.
"...ראיתי פעם משל נפלא ממרן ה'חפץ 
וכדאי  הדיבור  חיים' במעלת שמירת 
להביאו, בעיר אחת חיתן אחד העשירים 
את בנו והיה שם עני מרוד שכל אותו יום של החתונה לא אכל 
מתום תקוה שיזמינוהו לסעודה שם יסעד כאוות ליבו לשובע 
נפשו. והנה כבר הגיע זמן השקיעה ועדיין לא הזמינוהו לסעודה, 
כשבירר על כך הוא שמע שראש הקהל הזמין היום בשליחות 
העשיר רבים מבני העיר ועל דלת ביתו הוא פסח לצערו. למרבה 
אכזבתו הלך לסעוד את סעודתו היבשה שהייתה כלולה בלחם 
יבש עם בצל. בתום ארוחתו נשמעו דפיקות על דלתות ביתו, 
העני פתח את הדלת, והנה ראש הקהל מזמינו לסעודת הנישואין. 
העני החליט שהוא הולך לסעודה על אף שהוא כבר מילא את 

שיחה במעונו של כ"ק האדמו"ר מטעמשווער שליט"א על עבודת ימי השובבי"ם

המשך בעמוד הבא <<<
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עצמו בלחם ובצל. כשהגיע לחתונה התחיל אכול אך לא היה לו 
שום טעם באכילתו, היות וכבר מילא את בטנו ואף פיו היה מלא 
בטעם חריף של בצל. העני שישב בסעודה שמע מכל האורחים 
על האוכל הנפלא והנעים שהם אוכלים אך הוא עצמו לא הרגיש 
שום טעם באכילתו. ועל זה היה אומר הח"ח שאנו דומים לאותו 
עני, כשאנו ממלאים את פינו בדברי הבל ואיסור וא"כ היאך נוכל 

להרגיש טעם בלימוד התורה.

"שמעתי פעם על הגר"ב מנדלזון זצ"ל גאב"ד קוממיות שכיהן קודם 
כרב בכפר אתא, ולימים עזב את עירו והלך להתיישב בקוממיות. 
בימים ההם עוד לא היה במושב קוממיות כבישים מתוקנים כפי 
שצריך להיות רק היה מלא חול ובוץ, וכשהלכו ברחוב היו מתלכלכים 

הבוץ.  מחמת  מאוד 
וכששאלו אותו התושבים 
על זה, מדוע עזב את 
כפר אתא למקום מלוכלך 
ומוזנח, ענה: "מוטב הבוץ 
על הנעליים בקוממיות, 
מאשר הבוץ על העיניים 
בערים הגדולות". ידוע 
גם שמרן החזו"א זצ"ל 
שיבח ביותר את אמיצותו 
של הגר"ב מנדלזון על 
מעשהו שעזב מקום בטוח 
והלך למדבר שממה 
וכו'  מחמת הפריצות 

שהיו במקום מגוריו.
"עלינו לדעת לנצל ימים נעלים אלו וחלילה מלבזבזם לריק. 
ה"עטרת ישועה" מדז'יקוב זי"ע כותב דבר נפלא במעלת ימים אלו, 
עפ"י מה דאיתא בגמ' "יצאה בת קול ואמרה שובו בנים שובבים 
חוץ מאחר", וכותב דבדרך צחות ניתן לומר שזה הולך על ימי 
השובבי"ם, והוא שבל יאמר האדם שדי לו בעשיית תשובה בחודש 
תשרי בר"ה, יוה"כ, שהם זמני תשובה מיראה ובסוכות שהוא זמן 
תשובה מאהבה, ומה לי לעשות תשובה עוד בימי השובבי"ם, אלא 
עליו לדעת שעליו לעשות תשובה גם בימים אלו, וזה הוא שובו 
בנים שובבים 'חוץ מאח"ר' שהוא ר"ת א' מרמז על יוה"כ שהוא 
יום א' בשנה בלבד, ח' מרמז על ח' ימי הסוכות, ר' מרמז על ר"ה, 
והיינו שניתנה לו הזדמנות נוספת ונדירה לעשות תשובה בימי 

השובבים, וזאת חוץ מהימים שרמוזים באח"ר.
יותר מדורות  "בדורותינו ה'תשובה' מתקבלת בשמים בקל 
הקודמים, והוא עפ"י מה שהיה מרן ה'חפץ חיים' מספר שפעם 
פגש בסוחר תבואה ושאלו על פרנסתו, אותו סוחר התאנח בפני 
הח"ח שפרנסתו היא מאוד בקושי, כי הסוחרים בקושי קונים ממנו, 
וכשכבר כן קונים הרי הם מתווכחים עמו על המחיר וכשמגיעים 
לשלם הרי הם משלמים בצ'ק מאוחר. והנהל אחר זמן כשפגשו 

הח"ח בשנית, סיפר לו אותו סוחר כי ב"ה המצב השתפר ביותר 
והוא מכיון שהקומוניסטים אסור את המסחר, והתחיל לסחור 
בצנעה, ולכל סוחר שהוא מציע לו את סחורתו הוא מיד קונה 
ממנו ללא שום ויכוח, מכיון שמעטים הם הסוחרים בתבואה מפחד 
הקומוניסטים. ועל זה היה אומר הח"ח שהוא הדין בתורה ומצוות, 
כאשר בדורות הקודמים היה הרבה תורה וקדושה בעם ישראל 
אז לא כ"כ החשיבו בשמים את עבודתנו, אך בדורות האחרונים 
שנתמעטו הלומדים והיראים אז כל מצוה ומצוה שאדם עושה 
אז חוטפים זאת בשמים כמוצא שלל רב, בדומה לתקופה שאין 
סחורה בשוק שהסוחרים חוטפים כל סחורה שרק יש, וא"כ 
ה"ה בימי השובבי"ם עלינו לנצלו ביותר כי בשמים מתקבלת 

תשובתנו במהרה.
"ניתן להסביר זאת עפ"י מה שכותב מרן הרה"ק ה"ישמח 
ישראל", שרבי חיים ויטאל הקשה לרבו האר"י על מה דאיתא 
בירושלמי על המשנה בשבת ש'פרתו של רעב"ע הייתה יוצאת 
ברצועה שבין קרניה שלא ברצון חכמים, אר"ח פעם אחת הייתה 
יוצאת והשחירו שיניו מן הצומות', ובגמ' שם איתא שלא שלו 
הייתה אלא של שכנו הייתה אלא מפני שלא מיחה בו נקראת 
על שמו. והקשה לו הרח"ו אם בארזים נפלה השלהבת מה יעשו 
אזובי הקיר, ואם על הדבר הקל הזה היה מסגף את עצמו כ"כ 
עד שהשחירו שיניו אנן מה נענה אבתריה? והשיב לו האר"י 
שאנחה אחת בזמן הזה מעומק הלב הוא יקר וחביב בעיני ה' 
יותר מהתעניתים והסיגופים מהדורות הראשונים מחמת גודל 
ההסתר פנים. ומסיים ה"ישמח ישראל": "ואם בדורו אמר כן, 

ק"ו בן בנו של ק"ו על דורות אלה".
כ"ק האדמו"ר שליט"א אף מוסיף בדבריו דברי עידוד וחיזוק, 
שבל יאמר האדם שמה לי לעשות תשובה, והרי בין כה וכה אח"כ 
אני חוזר לסורי ח"ו, ועל כן דא ניתן להמליץ מה שסיפר הרה"ק 
רבי יהודה מדז'יקוב זי"ע על זקנו הרה"ק ר' יהושע מדז'יקוב זי"ע 
שפעם באמצע עריכת שולחנו, סיפר בזה"ל: "הייתי בעם בעיר 
'ווין', וראיתי מה פועל אחד העוסק בנקיון הרחוב. שאלתי אותו, 
מה תועלת יש במה שהוא מנקה את הרחוב, והלא ממילא תיכף 
אחרי זה הם מתלכלכים כבתחילה? והשיב לי הפועל: "אדוני הרב, 
אם לא היו מנקים את הרחוב כל כמה זמן, היה הלכלוך מגיע כבר 
עד למעלה מהראש", והראה בידו עד למעלה מראשו. ומזה למד 
הרה"ק מדז'יקוב מוסר השכל לציבור על עניין התשובה, שאפילו 
שהאדם חוזר לסורו לאחר שעשה תשובה, לא יפסיק מלשוב 

אל בוראו תמיד, כי אם לא כן, יגיעו עוונותיו עד למעלה ראש.
האדמו"ר שליט"א מסיים עינו את שיחתו, שכמובן ופשוט שאחרי 
שנישמר בחלק של ה'סור מרע' בשמירת דיבור ועינו כמור לעיל, 
הרי שפשוט שהמשך התיקון לימים אלו הוא להיות שקוע בעומקה 
של תורה וביגיעת התלמוד, וכפי המובא בל הספרים שבדורותינו 

המעצור היחיד נגד היצה"ר הוא 'לימוד התורה'.

)המבשר תורני פרשת וארא, א' שבט תש"ע(

אנחה אחת בזמן הזה 
מעומק הלב הוא יקר 
וחביב בעיני ה' יותר 

מהתעניתים והסיגופים 
מהדורות הראשונים 
מחמת גודל ההסתר 

פנים
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ראיתי בספר בן דורנו, שחיברו אברך מבני ברק תלמיד הגאון רבי 

מיכל יהודה לפקוביץ זצ"ל. וסיפר האברך שבבחרותו היה נער נמוך 

וחלוש, ורבי מיכל יהודה היה מקרב אותו ומזהיר אותו שילך לישון 

מוקדם יותר, כמו שפסק הרמב"ם שאנשים חלושים צריכים לישון 

יותר. וציווה עליו לישון כל לילה ברבע לתשע. אך כדרך הבחורים 

נשאר ללמוד עד מאוחר, והוכיחו רבי מיכל יהודה על מה שאינו 

שומע בקולו לישון בשעה מוקדמת. והשיב לו הבחור בחוצפה, 

'את רבי עקיבא אייגר גם שלחו לישון ולא שמע בקולם... ' כמי 

שאומר שמכל הציוויים הללו לישון הרבה, 

לא יוצאים ת"ח...

וכנודע הנס של מהרש"ל שנתנו לו רק נר 

קטן שיוכל ללמוד על עשר בלילה ואח"כ 

ישוב לביתו לישון, ונעשה לו נס ודלק הנר 

עוד ועוד הרבה שעות. וכן נהגו כל הצדיקם 

ש'גנבו' משעות השינה.

השיב לו רבי מיכל יהודה: 'תחילה אתה צריך 

להתחנך לשמוע בקולי, ולישון מוקדם, את 

הקושיא של רעק"א תבוא לשאול אותי עוד 

כמה שנים, עתה אין אני מדבר איתך על זה.

כמה שנים אח"כ קודם חתונתו נכנס הבחור 

אל רבי מיכל יהודה, ותבע את חובו, שעדיין 

הוא חייב לו תירוץ על קושייתו שרעק"א גם גנב משעות השינה. 

מדוע לא התיר לו לעשות כך. והשיב לו במעשה שהיה אצל הגאון 

רבי אהרן קוטלר זצ"ל באותם הימים שהיה נוסע ממדינה למדינה 

לטובת כלל ישראל, וסיפר האיש שהיה מתלווה אליו שפעם אחת 

אחר יום קשה של טלטולי הדרך, בבואו לאכסניה באישון לילה 

לא נכנס למיטתו אלא ישב ללמוד שבעה דפי גמרא. שכן היה 

סדרו ללמוד בכל יום ז' דפים. ואותו העסקן לא הרגיש בנוח ללכת 

לישון כשרבי אהרן יושב ללמוד, וישב ליד השולחן והוציא איזה 

ספר ללמוד. גער בו רבי אהרן: 'לך לנוח תיכף, הרי אנו עוסקים 

בעבודת הקודש, מחר יש לנו עוד יום עבודה ארוך'. 

שאל האיש את רבי אהרן: 'מאי חזית דדמא דידך סומק טפי' 

אתם יושבים ללמוד ואותי אתם שולחים למיטה? מאי האי? אמר 

לו רבי אהרן: 'אני, אפילו אם אכנס למיטה לפני ז' דפי גמרא, הרי 

לא אוכל להירדם כלל, זו המציאות שאינני יושן לפני ז' דפי גמרא, 

א"כ מה לי להתגלגל במיטה סתם. אך אתה – כשתיכנס למיטה 

תירדם מיד, לך לישון'. 

הצדיקים אין מנדדים שינה, אלא שוכחים לישון

ועתה נבין מה ענין הכוחות העילאיים של רבותינו הקדושים. 

הש"ך כותב )בהקדמה לספרו( 'שנים רבות נדדתי שינה מעיני', לא 

היה יכול להירדם באמצע כתיבת ש"ך ארוך בחו"מ, ולא שביטל 

סדר העולם ולא ישן, אלא שלא היה יכול לישון. זו היתה מציאות, 

לא שהוא החליט לנהוג כן. 

וכמו שנודע שבבעלזא לא היו צועקים בתפילה, 

ואילו בטרליסק היו צועקים בקולות גדולים מאוד. 

לאחר שנסתלק הרה"ק רבי אורי מסטרליסק, נסעו 

החסידים לבעלזא, ושאלו אם יכולים הם לשהות 

בשבת קודש אצל רבינו השר שלום מבעלזא. 

קבעו איתם תנאי שלא יצעקו בשעת התפילה, 

והסכימו לכך. אך בבוא עת התפילה, צעקו 

כדרכם. וכשביקש הגבאי להשתיקם, אמר לו 

הרבי, 'קבענו שלא יצעקו – נישט גיין שרייען – 

אך אם נצעקים מאליהם, שאני'. 

כך כל ראשי הישיבה דיבר נגד הבחורים שעושים 

'משמר', שאין ישנים כל הלילה, ואח"כ נחלש 

גופם ולמחרת אין לומדים וכו', אך בוודאי שבחו 

את הבחור שיושב ולומד בסדר שלישי בערב, ולפתע נהיית השעה 

ארבע לפנות בוקר, יהי חלקנו עמו. כך היה אצל הש"ך וכל רבוה"ק, 

לא שלא הלכו לישון, אלא לא מצאו את עצמם ישנים. ולמחרת 

המשיכו בעבודת הקודש והוא כדברי המהרש"א 'וקווי ה' יחליפו 

כח', הקב"ה נותן כוחות מיוחדים לעובדו באמת. 

וכן היתה דרכם של רבוה"ק עד לדור אחרון, כמעט ולא ישנו והיו 

להם כל הכוחות הנדרשים להם. וכן אמר דוד המלך 'עד אמצא 

מקום לה''. גלות השכינה גורמת לי שאיני יכול לישון. וזה שאומרים 

בסליחות דצום גדליה 'בזכרי בו, איננו מניח לי לישון', כמו רבי 

אהרן קוטלר שקודם שלמד ז' דפי גמרא, לא היה יכול להירדם.

מדוע אתה בא כ"כ מאוחר בלילה?

הגרש"ז אויערבך זצוק"ל סיפר שפעם אחת בא לפני הגאון 

מטשעבין זי"ע ביום ראשון בבוקר אחר תפילת שחרית )התפלל 

בנץ במנין ותיקין(. בהיכנסו לביתו מצא אותו יושב בבגדי שבת 

הגה"ח רבי מנשה ישראל רייזמאן שליט"א על איך גודלים בתורה

ונודע שנכדו של הט"ז נתקרב לדרך החסידות אחר הסתלקותו, וחישב 
בדעתו 'מי יודע מה היה זקני אומר על דרך החסידות'. ובא אליו הט"ז 
בחלום הלילה, ואמר לו שיעיין באבן העזר סי' כ"ה, שם כתבתי דבר 

תורה על דרך החסידות, והיא דרך ישרה וטובה
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המשך בעמוד הבא <<<

בעיצומו של זמן החורף הארוך בו אנו מצויים, לאחר מספר 
חודשים של שטייגען, ולקראת עוד כמה כאלו, התוועדנו עם הרה"ג 
ר' נפתלי שובקס שליט"א, מנהל רוחני בישיבת סערט ויזניץ לצעירים 
ומגדולי המחנכים בדורנו, לשמוע מחכמת תורתו ותבונת ניסיונו 
על המרכיב החשוב שאנו זקוקים לו בזמן הזה בכדי להמשיך 

ולהתעלות בלימוד, מרכיב ושמו "גישמאק בלימוד". 
אנו מברכים מדי בוקר "אשר קדשנו במצוותיו וציוונו לעסוק 

בדברי תורה", ובווי"ו החיבור אנחנו ממשיכים: 
"והערב נא ד' אלוקינו את דברי תורתך". רואים 
שיש קשר בין עסק התורה לבין ערבות התורה. 
ובכן, אנו שואלים את הרב, מהי אותה עריבות, 
מתיקות, או בלשוננו: גישמאק? האם שייך 
להגדירו, למען נדע קודם כל על מה מדברים?
הרב שובקס: שאלה מצוינת ומורכבת. ואני 

אתמקד. 
כשמדברים על חיבור לתורה זה אומר קודם 
כל להבין את חשיבותה וגדלותה וערכה הרם 
של התורה. להחדיר לעצמינו את ערך התורה. 
אפשר להשיג זאת באמצעות דרשות ושיחות 
חיזוק, ואפשר גם באמצעות הלימוד עצמו, אם 
עושים זאת בחשק, בחיות ובגישמאק, ועושים 
זאת כחוויה. כשבחור למשל לוקח לעצמו 

אתגר, לכתוב או לומר חבורה על הסוגיא למשל, ברור שהחיבור 
שלו ללימוד יתעצם מאוד.

היסוד הוא שהבחור צריך לדעת שהלימוד עצמו הוא הדבר הנעלה 
ביותר בעולם. לא רק במבחן התוצאה, מי מצליח יותר ומי מוציא 
ציונים טובים יותר. אלא הלימוד, השעתיים של הסדר שמנוצלות 

עד הסוף, הרציפות בבקיאות וכו'. 
וצריך לדעת, שלמרות שנפסק שאין לך דבר שעומד בפני פיקוח 
נפש, וכל המציל נפש אחת מישראל כאילו קיים עולם מלא, ואין 
כל ספק שכדי להציל חיים חייבים לבטל תורה, אבל בסופו של 

דבר, לימוד התורה גדול הרבה יותר מהצלת נפשות הכי גדול!
וצריך להשריש את הידיעות הללו בתוכנו. ה'חזון איש' היה אומר 
שהספרי מוסר הכי טובים הם ספרי התולדות על גדולי ישראל - 
בפרט בדורנו. כשקוראים על גדולי ישראל בעבר, חושבים שהם 
היו מלאכים – וזה לא קשור אלינו, הם באמת היו מלאכים. אבל 
כשאנחנו קוראים על גדולי ישראל שחיים אתנו, מבינים שהם חיים 
בעולם שלנו עם הניסיונות שלנו ועם כל זאת יש להם עולם הזה 
אחר. לא רק עולם הבא אחר. לכן צריך להיות דגש על החשיבות 
של התורה לכל בחור ולכל אדם באשר הוא. אפילו בדרכים אחרות.

הדבר השני שצריך כדי להשיג את הגישמאק הוא שיהיה לבחור 
נעים כשהוא לומד. כשילד מתחיל ללמוד - קודם כל יש לו התניות. 
אם תלמד טוב ותהיה ילד טוב  תקבל, ואם לא - לא תקבל... בחור 
ישיבה, צריך כבר להבין ולהתחבר לתורה בצורה האמיתית. שיהיה 
מחובר למה שהוא לומד. והדבר הראשון שצריך כדי להגיע לזה הוא 
שיבין. על זה צריך להיות דגש מאד חזק. גם בחשבון ההספקים – 
זה צריך להיות גם בעיון וגם בבקיאות, לא משנה מה לומדים, אם 
זה הלכה, אם זה חסידות, להדגיש קודם כל 
את ההבנה. כשתורת ד' תמימה, אז זה משיבת 
נפש. וכשאין בהירות – אי אפשר להתחבר 
לזה. וצריך להתרגל לא 'לעבוד' על עצמינו. 
ביידיש אומרים: נארט זיך נישט... תעמדו על 

כך שתבינו.
ולאחר ההבנה, יש להציב יעדים ומטרות. כל 
דבר בחיים שאנחנו רוצים להצליח בו בחיים, 
אנחנו בונים לו חזון ויעדים. זה נכון שבלימוד 
לא תמיד אפשר לבנות יעדים ברורים, למשל 
בעיון לא כל כך שייך יעדים. אבל בכל דבר אפשר 
להכניס הספקים וכל דבר אפשר להכניס יעד, 
אפילו על איכות, כגון לכתוב, לסכם סוגיה כמו 
שצריך. בוודאי כשזה קשור לבקיאות, ובכלל 
לדעת את המסכתא ולדעת את מה שלמדנו. 

כשבחור נכנס לישיבה קטנה עם יעד ומטרה ברורה, למשל, 
שכשיצא מהישי"ק לאחר שלוש שנים, יהיו בידיו את שלושת 
המסכתות שנלמדו, ויחזור על זה. בחור עם יעד שכזה כבר בהתחלה 
הוא לומד בצורה אחרת. הוא כבר לומד בשיעור א' בכוונה ובמטרה 

לזכור את הכל. ואותו דבר בישיבה גדולה. 
לפעמים בחור בישיבה מקבל את התחושה שהוא כל הזמן 
במבחן. כל הזמן מציבים בפניו דרישות ואתגרים, ועליו למלאותן 
כדי שיוכל לשרוד במסגרת הישיבה... ולפעמים הלחץ הזה גורם 
לתחושה מוטעית כאילו הישיבה היא כעין מפעל שהבחור צריך 
לתרום לו את כוחותיו ואת כשרונותיו... אבל כל בחור צריך להבין 
שמתכוונים כאן לטובתו. רוצים לבנות אותו ואת עתידו שיהיה 
מאושר כל החיים. שיוכל לחיות את החיים הטובים ביותר עלי 
אדמות – חיים של תורה בגישמאק! ולזה חשוב שהבחור עצמו 

יקבע לעצמו יעדים.
הדוגמא הכי טובה כמה חשוב להציב יעדים, אפשר לקחת ממה 
שהגמרא מספרת על רבי עקיבא שהיה עם הארץ בארבעים שנותיו 
הראשונות. בגיל ארבעים נישא לרחל בת כלבא שבוע, ואביה 
הדיר אותם מנכסיו, ולא היה להם דבר, בקושי קש לישון עליו. 

שיחה מרתקת עם המחנך הרה"ג נפתלי שובקס שליט"א מנהל רוחני בישי"ק סערט ויז'ניץ בני ברק

<<< המשך מעמוד 3 |  הגה"ח רבי מנשה ישראל רייזמן שליט"א

לפעמים בחור בישיבה מקבל את התחושה שהוא כל הזמן 
במבחן. כל הזמן מציבים בפניו דרישות ואתגרים, ועליו 

למלאותן כדי שיוכל לשרוד במסגרת הישיבה... ולפעמים 
הלחץ הזה גורם לתחושה מוטעית 
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ורבי עקיבא אמר לאשתו שכשיהיה לו בעזרת ד' ממון, אעשה לך 
כתר מירושלים דדהבא. אין ספק שמדובר בתכשיט יקר עד מאוד. 
ומה אומרת לו רחל? לך תלמד. לכאורה, מה הקשר? אלא שרחל 
ראתה שלמרות מצבם הדל – הוא מצליח לכווין כל כך גבוה, שיהיה 
להם כסף לתכשיט יקר כל כך, הבינה שאת הכוח הזה יוכל לנצל 
להתעלות בתורה, ולמרות שמצבו בתורה כעת הוא דל כל כך, אבל אם 

יכוון גבוהה ויציב לעצמו 
יעד למעלה למעלה – 

הוא יגיע... 
ובכן, אם נסכם: מה 
שצריך הוא קודם כל 
בערך  והבנה  חיבור 
התורה, ושנית, להתאהב 
בה ולהציב יעדים גבוהים 

להתקדם אליהם.
מצווה חיובית או 

ברכת הנהנין?
יש שתי גישות ללימוד 
התורה. אפשר ללמוד 
כמי שמקיים מצווה: כמו 
שצריך להניח תפילין 
יש מצוות לימוד  כך 
הגישה  אבל  תורה. 

היותר נכונה הוא שהתורה היא חיינו: לומדים כי זה החיים שלנו. 
וכי אדם בלי תורה הוא כדג בלי מים. ואין חיים בלי התורה! כל 
מי שרוצה לחיות חיי תורה מוכרח להתחבר לתורה ברמה כזו שזו 
תהיה הגישה שלו, שהתורה היא חייו. מי שלומד תורה כאילו הוא 
מקיים איזה מצווה, והוא עושה זאת בקושי נפשי ובמן הכרח פנימי 
– הוא מאבד את כל עניין החיבור ללימוד. יש בחורים ואברכים 
שלמדו בצורה כזו והגיעו ממש עד כדי סלידה מהגמרא! מרוב 
שדחקו עצמם 'לקיים את המצווה', הם מגיעים למצב שהם כבר 

לא יכולים ללמוד.. וזה כל כך עצוב.
ואחת הדרכים הנוספות להשיג את הגישמאק, מלבד החיבור 
הרגשי, הקריאה והלימוד במעלת התורה, ומגד הצבת היעדים – 
הוא החזרה. יש ביטוי נורא בגמרא, כולם יודעים שהגמרא אומרת 
'הלומד ואינו חוזר כזורע ואינו קוצר', אבל בהמשך שם יש ביטוי 
נורא – כאשה שיולדת ומקברת רח"ל. כמו שאשה סבלה והתייסרה 
עד שילדה את בנה ולבסוף היא קוברת אותו. כך גם אחד שטרח 
ועמל ללמוד ולהבין ואינו משמר את הלימוד הזה, הרי זה כאילו 

הוא קובר את ילדיו! וברור שאחד שעושה כך לאורך זמן, מתחיל 
לחוש סבל נפשי כשהוא לומד...

אלו כלים יש לבחור שרוצה היום להתחיל להתקדם לגישמאק 
למעשה?

ובכן, זאת שאלה מורכבת, כי כשם שפרצופיהם אינם שווים 
כך דעותיהם. לכל אחד יש דרך משלו לגלות את הגישמאק. אין 
שני אנשים בעולם שדומים אחד לשני, וזה לטובת האנושות, לכל 
אחד יש דעה אחרת וכל אחד סגנון אחר, וזה התיקון של העולם. 
אם כולם היו הולכים באותו כיוון, אזי נניח שלכולם היה חשוב 
הלכה, ואף אחד לא היה עוסק בעיון, או באגדה, או במוסר, או 

בחסידות, במחשבה...
אותו דבר לענינינו, החיבור לתורה תלוי בהמון דברים. אי אפשר 
לקבוע שזו הדרך - כי כל אחד מתחבר בצורה אחרת. יש כאלו 
שמתחברים על ידי התמדה, בצורה חזקה, ותוך כדי אדם נפעל 
לפי פעולותיו, והוא לומד ולומד ומקבל את הגישמאק. יש כאלו 
שמתלהבים הרבה משאיפות גדולי ישראל כשקוראים ומדברים על 
זה, יש כאלה מהחלק המוסרי, יש כאלה מהחלק המחשבה. אותו 
דבר הלימוד עצמו. יש כאלה שמעיון יקבלו את הטעם – עוד ועוד. 
יש כאלו מבקיאות, הספקים, חזרה, סיכומים, ויש כאלו שדווקא 
בהוצאת הדברים להלכה. חז"ל הלא כבר אמרו כי אין אדם לומד 

אלא במקום שליבו חפץ.
לכאורה היו צריכים לבנות תכנית אישית מיוחדת לכל בחור 
ובחור. זו כמובן משימה בלתי אפשרית כמעט, ומנגד הבחור עצמו 
עדיין לא בשל לדעת בעצמו מה טוב ונכון לו. לכן מתאמים תכנים 
המתאימה לרבו הבחורים וזה צריך להיות הבסיס עליו מתבססים 
בלי פשרות. אבל בתוך המסגרת הזו, צריך כל בחור למשש את 
הדופק ולראות לאן הוא מתחבר הכי חזק. אני נזכר כעת בבחור 
שהכרתי שלא ראה הצלחה בלימודי העיון, הוא ראה את חבריו 
מתנצחים בלהט, מקשים ומתרצים כדרכה של תורה וחש שהוא 
מחוץ לתמונה. אבל הוא גילה שדווקא בלימוד ההלכה ובזכירת 
פרטי הדינים הוא יותר מצליח, ולצד סדרי הישיבה אותם מילא 
לגמרי – למד לעצמו משנה ברורה כסדר, ובתוך שנה כבר היה 
בקי בכל חלק ג' של משנה ברורה. כלומר, הנס היה שהבחור לא 
החליט על רקע חוסר הצלחתו בגמרא – שהוא חלש, אלא מצא 

לעצמו מקום להתגדר בו – כלשון חז"ל. 
זו. אבל ברגע שהבחור או  לכן קשה להחליט שזו הדרך או 
האברך יהיה ממוקד מטרה, וירצה להצליח לחלקו בתורה – הוא 

ימצא ויצליח בע"ה.
חלקה השני של השיחה, יתפרסם בע"ה בגליון הבא.

יש כאלה שמעיון יקבלו 
את הטעם – עוד ועוד. 

יש כאלו מבקיאות, 
הספקים, חזרה, 

סיכומים, ויש כאלו 
שדווקא בהוצאת 

הדברים להלכה. חז"ל 
הלא כבר אמרו כי אין 

אדם לומד אלא במקום 
שליבו חפץ.

והוגה בתוה"ק, הגאון מטשעבין הסתכל עליו ותמה, 'כ"כ מאוחר 

בלילה מגיעים'. – לא ידע כלל שכבר עבר הלילה והאיר היום... 

הדברי חיים מצאנז זי"ע היה יכול לעמוד ברגל אחת על הארץ 

ורגל אחת על הסולם, מצא איזה ספר ועיין בו עד האיר השמש 

ולא חש כלל שעברה הלילה. 

א חסידישער ט"ז

ונודע שנכדו של הט"ז נתקרב לדרך החסידות אחר הסתלקותו, 

וחישב בדעתו 'מי יודע מה היה זקני אומר על דרך החסידות'. ובא 

אליו הט"ז בחלום הלילה, ואמר לו שיעיין באבן העזר סי' כ"ה, 

שם כתבתי דבר תורה על דרך החסידות, והיא דרך ישרה וטובה. 

וזלה"ק שם: 'ודכוותיה מצינו שכתב הרמב"ם על פסוק בכל דרכיך 

דעהו דהיינו מי שאוכל ושותה ומעדן נפשו כדי שיהיה ברי וחזק 

לעבודת השי"ת יש לו שכר כמו שמתענה, ודברים אלו אסמכתא 

אקרא "שוא לכם משכימי קום" וגו', דהיינו שיש ת"ח מנדדין שינה 

מעיניהם ועוסקים בתורה הרבה ויש ת"ח שישנים הרבה כדי שיהיה 

להם כח חזק וזריזות לב לעסוק בתורה, ובאמת יכול ללמוד בשעה 

אחת מה שזה מצטער ועוסק בשני שעות ובוודאי שניהם יש להם 

שכר בשווה, על כן אמר "שווא לכם" – דהיינו בחנם לכם שאתם 

מצטערים ומשכימים בבוקר, "ומאחרי שבת" – דהיינו מי שישן 

הרבה כדי שיחזק מוחו בתורה נותן לו הקב"ה חלקו בתורה, כמו 

אותו שממעט בשינה ומצטער עצמו, כי הכל הולך אחר המחשבה'. 

מתוך עלון 'ממשקה ישראל' כסלו ע"ט

<<< המשך מעמוד 3 |  הגה"ח רבי מנשה ישראל רייזמן שליט"א
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המשך בעמוד הבא <<<

הרב הקדוש בעל "דברי חיים" מצאנז זצוק"ל הגיע פעם 
לעיר אחת, שם נצרך לסובב על פתחי נדיבי העיר עבור אדם 
שירד מנכסיו, והגיע עד פת לחם. הוא פנה אל אחד מחשובי 

העיר, כדי שיצטרף עמו יחדיו למצווה זו.
סירב אותו אדם להצטרף לדבר מצוה, בטענה שאין זמנו 
בידו, כיון שעליו להשלים את מכסת שעות הלימוד שקבע 

לעצמו זה מכבר ללמוד בכל יום.
פנה הצאנזער רב אל האיש, ואמר: הנה בפרשת וישב נאמר 
"וימצאהו איש והנה תועה בשדה, וישאלהו האיש לאמר 
מה תבקש". ומבאר רש"י: "וימצאהו איש, זה גבריאל". ויש 
לתמוה שהרי לעיל בפרשת וישלח נאמר )לג,כה( "ויאבק איש 
עמו", ושם מבאר רש"י שאותו 'איש' היה "שרו של עשיו". 
מנין לו לרש"י שהאיש האמור בפרשת וישב הוא המלאך 
גבריאל, ואילו האיש שבפרשת וישלח הוא שרו של עשיו? 
ברם, תירץ הרבי, כאשר יעקב נאבק עם המלאך כל הלילה 
ונצחו, ביקש ממנו לאחר מכן לברכו, ואילו המלאך מצידו 
אמר )שם כז(: "שלחני כי עלה השחר", אין זמן פנוי, צריך 
אני להספיק להשלים את מכסת השירה שלי...- זו היא 

תשובה המתאימה בדיוק לשרו של עשיו...
לעומת זאת בפרשת וישב פונה האיש מעצמו אל יוסף 
ומציע את עזרתו: "וישאלהו האיש לאמור מה תבקש" - 
כראותו נער צעיר משוטט בחיפושיו אנה ואנה, רץ לקראתו 
להציע לפניו את עזרתו, ותיכף שאל ממנו 'מה תבקש'?- 

זהו בוודאי המלאך גבריאל...
סיים הצאנזער רב ואמר לאותו אדם: גם המלאך גבריאל 
ממהר בוודאי לומר שירה לא פחות משרו של עשיו... – אלא 
שכשיש אדם הזקוק לעזרה, הוא הניח את עצמו וצרכיו בצד, 

ופנה לעזור ולסייע בכל מה שיוכל!
כך היא דרכו ומידתו היפה של איש ישראל, לשאול תמיד 
את רעהו: מה תבקש? במה יכול אני לעזור ולסייע לך?- 

איש את רעהו יעזורו ולאחיו יאמר חזק!
*  *  *

שח לי איש יהודי נאמן מניו יורק שבארצות הברית, על 
הוד כ"ק האדמו"ר מבלוז'וב זצוק"ל, שבערוב ימיו כשכבר 
הגיע לגבורות והתקרב לגיל תשעים, נכנס אצלו אחד ממכריו 

והתאונן על שמתקשה הוא בענין הפרנסה.
ובמה יכול אני לעזור בנידון?- שאל הרבי.

אמר האיש, הנה במפעל שבבעלותי מייצרים 'חגורות' רבות 
ומגוונות, יש לי חבר המחזיק 'חנות הלבשה' ענקית במנהטן, 
שם נמכרים אלפי זוגות מכנסיים מדי חודש בחדשו, באם 
יואיל אותו סוחר בטובו לרכוש את החגורות של המכנסיים 
מן המפעל שלי, תהא בכך ישועה גדולה!- לפיכך אבקשה 
נא, אם יכול הרבי להתקשר אליו בטלפון, ולבקש ממנו 

שיקנה את החגורות מן המפעל שלי.
הרבי הקדוש שמע את בקשתו ואמר: הנה הסיוע בפרנסה 
לאיש ישראל יש בו קיום מצוה דאורייתא ממש, ומכלל מצות 
"והחזקת בו"! מצוה גדולה ומהודרת שכזו לא מקיימים 
דרך הטלפון... הבה ניסע אליו לחנותו שבמנהטן ואפגש 
עמו פנים אל פנים!- כך גם יתייחס לבקשתי יותר ברצינות!
ומיד החל להתנצל, לא לזה  האיש נדהם מן הרעיון, 
התכוונתי, חס ושלום להטריח את הרבי הזקן בנסיעה של 
כמה שעות אל מנהטן הרחוקה, בטוחני שגם שיחת טלפון 

מהרבי תעזור כאן!
אבל הרבי לא וויתר, ותיכף שאל: יש לך כאן רכב?

כן! ענה האיש.
אם כך, הבה נצא לדרך!- פסק הרבי הזקן.

על אף זקנותו וחולשתו של הצדיק, הוא התאזר בגבורה וקם 
ממקומו, נטל את מקלו בידו והחל להתקדם לאיטו פסיעה 

אחר פסיעה, נכנס אל המכונית, ויצאו אל הדרך הארוכה.
כשהגיעו אל שדרת העסקים הגדולה שבמנהטן, עצר 
יד בנין ענק ממדים, אשר רעש וגעש מאנשי  הרכב על 
עסקים רבים, גויים גמורים המתרוצצים אנה ואנה, ולפתע 
נראה הרבי הזקן בהדרו כשהוא מטפס בקושי עד הקומה 
הרביעית, שם הגיע אל החנות ההלבשה הגדולה של היהודי 

ללא שום הודעה מוקדמת!
היהודי בעל העסק הופתע מאוד לראות פתאום את הרבי 
הזקן בכבודו ובעצמו ניצב בפתח חנותו, הוא רץ בשמחה 
לקראתו בברכת 'שלום עליכם', והכניסו אחר כבוד אל 
המשרד המפואר, שם שאל בחרדת קודש: מדוע זאת טרח 
הרבי להופיע בעצמו עד פתח החנות? אם לבגדי הלבשה  
הרבי נצרך, הלא בוודאי הייתי מגיע בשמחה לביתו נאוה 

קודש ומביא עמי את כל הבגדים הנצרכים! תהה האיש.
חייך הרבי לעומתו, ואמר: לא לפרטי הלבשה נצרכתי הפעם, 
בזאת ידעתי גם ידעתי את טוב לבך, שבוודאי תוכל להביאם 

הגה"צ רבי גמליאל רבינוביץ שליט"א על מעשי החסד של גדולי עולם

כשהגיעו אל שדרת העסקים הגדולה שבמנהטן, עצר הרכב על יד בנין ענק 
ממדים, אשר רעש וגעש מאנשי עסקים רבים, גויים גמורים המתרוצצים אנה 

ואנה, ולפתע נראה הרבי הזקן בהדרו כשהוא מטפס בקושי עד הקומה הרביעית, 
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אל ביתי. אבל כעת באתי בבקשה אחרת, הנה מוכר אתה 
כאן בבית העסק זוגות מכנסיים לרוב, ועל פי רוב נצרך כל 
זוג מכנסיים גם לחגורה טובה והדורה שתחגור אותו היטב. 
והנה יש יהודי נכבד בנוי יורק המייצר בבית החרושת שלו 
חגורות יפות ומעוצבות מכל הסוגים, אבקשך אפוא לרכוש 
את החגורות אצל יהודי זה! הרי בוודאי עדיף לנו לתמוך 
בפרנסת איש ישראל יותר מבתי העסק הרבים של הגויים!

נענה האיש בשמחה,  בוודאי!  בוודאי 
אעשה כמצוות הרבי!- אך גם לבקשה זו 
אם היה הרבי מבקש זאת בשיחת הטלפון 
הייתי נענה ברצון, ולמה נצרך הרבי להטריח 

את עצמו בנסיעה ארוכה ומייגעת שכזו?
אמר לו הרבי, לא כן! יש כאן מצות עשה 
דאורייתא מענפי מצות"ואהבת לרעך כמוך"! 
מצוה שכזו צריך לקיים בגופו, לטרוח ולעמול 
בשביל טובתו ועזרתו של איש ישראל, ולא 
לקיימה כלאחר יד בשיחת טלפון בעלמא...
הרבי ברכו מאוד בהצלחת העסק, ויצא 

בדרכו חזרה לביתו.
ברכת קדשו של הרבי ליוותה אכן את שני 

אנשי העסקים הללו, ושנים ארוכות לאחר מכן היה איש 
מפעל החגורות מייצר עבור ידידו מחנות ההלבשה חגורות 

לרוב, ושניהם התעשרו בברכת הצדיק בעושר רב!

*  *  *

הרב החסיד המפורסם רבי אליהו רוט זצ"ל, תלמידו חביבו 
ומשמשו של הרה"ק רבי שלומק'ה זווילעהר זצוק"ל, התגורר 
בפאתי שכונת 'בתי אונגארין' העתיקה. לא הרחק מביתו 
בצד השני של הרחוב גר הרה"ח ר' משה רוזנבלט זצ"ל, 

שניהל בביתו גמ"ח ענק להלוואת כספים.
יום אחד, בשנות זקנותו המופלגת של רבי אלי', פנה 
אליו אברך צעיר שלא הכירו בשאלה, היכן כאן הגמ"ח של 

משפחת רוזנבלט?
אותו גמ"ח מפורסם, ממוקם היה מעבר השני של הכביש, 
ובפתחו היתה 'דלת ירוקה' בולטת וניכרת.- יכול היה ר' 
אלי' להסביר לשואל, שלאחר שיחצה את הכביש יתקדם 

עד הדלת הירוקה, שם הוא בית הגמ"ח. אך במקום זאת 
תפסו לשואל בידו , ואמר: בוא עמי ואראך! תיכף נטל ר' 
אלי' הזקן את המקל בידו, ויצא לדרכו עם אותו אברך, חצה 

עמו את הכביש והוליכו עד פתח הבית!
האברך הנרגש הודה מאוד למטיבו ושאלו בפליאה, מדוע 
נצרך להטריח את עצמו ללוות אותו בגופו עד הבית, הלא היה 
יכול להראות לו היכן צריך לפנות, ולומר בפשטות שהדלת 
הירוקה שמעבר לרחוב היא דלת הגמ"ח.

הסביר לו ר' אלי' את טעמו ונימוקו, הנה 
מבואר בספרים הקדושים שבעת שיהודי 
נדבק בשכינה  הוא  הרי  מקיים מצווה 
הקדושה, המתחברת בנפש העושה רצון 
קונה! לפיכך רציתי לטרוח בגופי ולהיות 

זמן רב יותר "מרכבה לשכינה"!
זה, ראיתי אצל מרן  כעין טיב מעשה 
הראב"ד הגאון הצדיק רבי ישראל יעקב 
פישר זצוק"ל, רב דשכונת 'זכרון משה' 
דפה עיה"ק. שבליל שבת אחת בדרכו חזרה 
משמחת 'שלום זכר' שנערכה בביתו של 
הרה"צ רבי ליפא זילברמן, המשגיח הדגול 
דקמניץ, וכבר כמעט הגיע עד ביתו. והנה פנה אליו ילד קטן 
בן שמונה שנים, ושאל לתומו: היכן כאן השלום זכר של 
זילברמן? הרב פישר תחב את ידו ביד היניק, לא שהה לכל 
שבעים שנותיו, ועל אף חולשתו וזקנותו חזר עם הילד את 

כל הדרך הארוכה, והובילו עד הבית פנימה!
כך מקיימים מצות ואהבת לרעך כמוך!- לעזור ולסייע בגופו 

לכל איש יהודי הנצרך לעזרת ישראל בגיבורים.

* * *

הגה"צ רבי אליעזר יהודה פינקל זצוק"ל, ראש ישיבת 
מיר המעטירה, נולד בעיירה 'מיר' שבליטא, וגלה עם כל 
בני הישיבה אל גולת 'שנחאי' שבסין הרחוקה, ועבר עמהם 
את כל מאורעות המלחמה הקשה. ולאחר מכן הקים בעמל 
ויגיעה קשה את ממלכת ישיבת מיר הגדולה שבשכונת 'בית 

ישראל' בתוככי ירושלים.
דאגתו ומסירותו לכל בחור ובחור היו לשם דבר, מתחילה 

צוות מורחב של 'המחלקה החסידית של מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינם  בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

1-800-20-18-18
או בטל': 073-7078388 שלוחה 2
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היו הבחורים מסדרים לעצמם מקומות לינה בתשלום 
בבתיהם של אנשי ירושלים, וראש הישיבה היה נותן מידי 
שבוע לכל בחור כסף מזומן, שיהיה בידו כדי מחייתו לאותו 
שבוע, בכסף זה היו הבחורים קונים את מזונם, ומשלמים 

את שכר הדירה ששכרו.
באחת החלוקות התלונן בחור אחד 
בפניו, שסכום המעות שהראש ישיבה 
נותן אינו מספיק בשביל כל השבוע, 

וביקש להוסיף עוד כסף.
אמר לו ראש הישיבה, לפי החשבון 
שערכתי היטב בדבר דומני שש כאן 
מעות די והותר עבור מחייתך לכל 
ימי השבוע, ואין שום צורך בתוספת.
וטען  אך הבחור הנועז התעקש, 
ששמע זאת מעוד הרבה בחורים, ואם 
כן הבחורים הם 'רבים', וראש הישיבה 
'יחיד' כנגדם, וקיימא לן יחיד ורבים 

הלכה כרבים...
סנט בו ראש הישיבה בחריפותו: 
צרכי  את  ומחשב  חושב  כשאני 
הבחורים, הרי טובתם של כל הבחורים 
לפני, ואם כן, אני הוא ה'רבים', ואילו 
אתם הבחורים חושבים כל אחד את 
צרכי עצמו בלבד  ואם כן אתם כמו 

'יחידים' בדבר! 
כמה לקח מוסר יש לשאוב מטיב 
מעשה קטן זה! על עצמו ועל חשבונו 
האישי לא חשב ראש הישיבה כלל 
וכלל! שכן אם גם חשבון עצמו בכלל, 

שוב חשיב גם הוא 'יחיד'... אין לו בעולמו כי אם צרכי הרבים 
וטובת הרבים בלבד! והרי הוא בטל ומבוטל לצרכיהם של 

תלמידיו בחורי הישיבה הקדושה!

* * *

בירושלים קרתא דשופריא התגורר יהודי נכבד תלמיד 
חכם ואיש המעלה, ה"ה מוהר"ר משה יהושע לנדא זצ"ל, 
הוא היה תלמיד מובהק של מרן החזון איש זצוק"ל, והרבה 

שליחויות ביצע עבורו בעיר הקודש.
ר' משה יהושע היה גברא רבא המעורב מאוד בין הבריות, 

והתעסק רבות בעשיית החסד עם הנצרכים, בכמה תחומי 
עשייה שהיו קרובים ללבו.

ברבות הימים התרבו הפניות אליו, אנשים רבים שיחרו 
לפתחו בבקשת עזרתו לסייע בעדם בצרכיהם, עיסוקיו 
התכופים הפריעו לו מאוד מלימודיו 
ולפיכך באחת מנסיעותיו  הרבים, 
לרבו החזון איש הציע את שאלתו, 
שעיסוקיו הרבים בצרכי הכלל מפריעים 

לו בתלמודו.
זו היא  אמר לו החזון איש, הלא 
ידי  מצוה שאי אפשר שתעשה על 
אחרים, ותדע נאמנה, שהחסד הזה 
שהנך עוסק בו זו היא ה'נשמה' של 
הלימוד שאתה לומד בתורה הקדושה! 
ובזכות זה החסד תחדור חיות קודש 
ללימודך ותבין הרבה יותר את תלמודך!

ואדרבה תורה כזו היא תורה לשמה! 
כמ"ש בפ"ד דסוכה )מט:( : "אמר רבי 
אליעזר מאי דכתיב )משלי לא, כו( 
'פיה פתחה בחכמה ותורת חסד על 
לשונה', וכי יש תורה של חסד ויש תורה 
שאינה של חסד. אלא תורה לשמה 
זו היא תורה של חסד, שלא לשמה 
זו היא תורה שאינה של חסד" ע"כ.

* * *

ולסיום פרק חשוב זה: שאלתי פעם 
בעיר  כאן  אחד מגדולי העסקנים 
הקודש ת"ו, אשר ידיו מלאים תמיד 
והוא רץ ממצוה  במעשים טובים, 
למצוה מבוקר עד ערב, כמעט שאין לו שום זמן לעצמו...- 

כיצד זה מזדמנים לפניו כל כך הרבה מצוות?
ענה האיש בחכמה ואמר: הנה מיד כשמזמנת לפני המצוה 
הראשונה, הנני רץ לעשות אותה בשמחה! וממילא כלל 
ישן הוא )אבות פ"ד מ"ב( "מצוה גוררת מצוה", ומטבעה 
של מצוה למשוך אחריה עוד מצוה, וכך נמשך אני כל העת 
ממצוה אל מצוה... כאשר בכל מצוה הבאה לידי שמח אני 
בה כמי שהגרלתי כעת את כרטיס הלוטו! ושפתי פי חכם חן. 

)מתוך גליון 'טיב הקהילה' כסלו תשע"ט(

או בטל': 073-7078388 שלוחה 1-800-20-18-182מוקד הישיבה לשירותך

ראיתי את מרן הראב"ד 

הגאון הצדיק רבי ישראל 

יעקב פישר זצוק"ל, 

שבליל שבת אחת בדרכו 

חזרה מ'שלום זכר' 

שנערכה בביתו של 

הרה"צ רבי ליפא 

זילברמן, וכבר כמעט 

הגיע לביתו. והנה פנה 

אליו ילד קטן, ושאל: 

היכן כאן השלום זכר של 

זילברמן? הרב פישר, לא 

שהה לכל 70 שנותיו, ועל 

אף חולשתו וזקנותו חזר 

עם הילד את כל הדרך 

הארוכה, והובילו עד 

הבית פנימה!
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איך מצלצל השעון?
הרב דוד משי

זיע"א, עם  הותיר אחריו הרבי הקדוש מלובלין  גדול  חלל 
הסתלקותו מן העולם.

בתום ימי האבל, טרם התפזרו בני המשפחה לעריהם, נפנו 
הצאצאים להתחלק בחפצי הקדושה שנותרו בבית הצדיק. לחלקו 
של אחד מהנכדים נפל שעון הקיר הגדול עם עוד כמה פריטי 
לבוש, בהם אבנטים משופשפים, בעקטישע שידע ימים טובים 

יותר, וחולצה או שניים.
יוצא הנכד לדרכו הביתה, כאשר לפניו כמה 
ימי נסיעה. בלילה השני למסע פוקדת את הארץ 
סערת רוחות ושלגים, והדרכים נעשו בחזקת 
סכנה. לא היתה לנכד כל ברירה אלא לסור 
לכפר הקרוב לחפש לו אכסניה כלשהי, לפחות 

עד למחרת בבוקר, עת יתבהרו השמים.
נפתחת  הדלת  מזוזה.  עם  דלת  מחפשים 
ובפתח יהודי כפרי שמוכן בחפץ לב לארח את 

ההלך ללילה.
הבוקר מאיר, והשלג שנערם ברחובות במהלך 
הלילה לא נותן מקום לספיקות. כך אי אפשר 
לצאת לדרך. מוכרחים להמתין עוד יום יומיים, 
כדי שאפשר יהיה לנוע בדרכים. נשאר מיודענו 
הבנש"ק עוד מספר ימים בבית המארח, אוכל, 
שותה וישן, עד שב"ה השמש זרחה והדרכים 
נפתחו. האורח ניגש לברך את מארחו במילים 
חמות ומתכונן לצאת לדרכו, אך הכפרי חוסם 

בעדו את היציאה: "לא שילמת!"
האורח מקווה שמדובר בהלצה לא מוצלחת: 

"אבל בסך הכל התכוונתי לישון אצלך לילה אחד, מה יכולתי לעשות 
שנשארתי תקוע עוד יומיים?". אך הבעל הבית בשלו. "אכלת? – 
שילמת!". הבנש"ק עומד חסר אונים: "אבל באמת שאין לי מה 
לשלם!". בעל הבית נחלץ לעזרתו: "אתה יודע מה, אם אין לך כסף, 
לפחות תשלם לי בחפצי ערך, הרי באת לכאן עם מזוודה גדולה".
המזוודה נפתחת, והזוג הכפרי בא לבחון את תכולתה. "אוי, 
באמת" נזעקת הכפרית, "השמאטעס המשומשים האלו לא שווים 
כלום!". אבל הנה, צדה את עינה שעון הקיר שהסתתר בין הבגדים. 
זה דווקא מצא חן בעיניה. "מה אתה אומר?" היא מתייעצת עם 

בעלה, "זה נראה לי מתאים לחדר שלנו, נכון?".
בלב כבד נפרד הבנש"ק מהשעון היקר לטובת המארחים גומלי 
החסדים, לא לפני שסיפר להם של מי היה השעון ובאיזה בית 

גדול הוא תלה, ויוצא לדרכו.
ויהי היום ואל האכסניה הזו הזדמן הצדיק רבי בעריש מראדושיץ 
זיע"א, כאשר הכפרי מפנה עבורו את החדר בו תלה שעון האורלוגין 

ההוא. 
שעת חצות הלילה עברה זה מכבר, ושנתו של הצדיק נודדת הימנו. 
הוא חש כי משהו בחדר מפריע לו להירדם. הוא מביט כה וכה, 
ואז צד את עינו שעון הקיר הגדול, המשמיע את צלצוליו ודנדוניו. 
יש משהו מוזר ולא שגרתי בצלצולים האלה, משהו שמגרה את 
הסקרנות בקרבו ולא נותן לו מנוחה. הוא ייאלץ להמתין עד הבוקר 
בשביל לברר את העניין עם בעל האכסניה. נו, אם לא מצליחים 
לישון, לפחות ניתן לעסוק בעבודת השם, וכך העביר הצדיק את 

הלילה בלימוד ותפילה. 
למחרת בבוקר שואל האורח הדגול את בעל 
האכסניה "תאמר לי בכנות, מה הסיפור שעומד 

מאחורי השעון שתולה כאן על הקיר?". 
בעל הבית שידע בטיבו של האורח החשוב, 
חפץ לברר מה הוא ראה בשעון, שעורר את 

סקרנותו: "ולמה כבודו שואל?"
"אני אסביר לך. שעון רגיל, משמיע צלצולים 
נוגים ועצובים, כי כל צלצול וצלצול מזכיר 
לאדם שהנה, הוא מתקרב בעוד שניה לשם... 
והנה, כאן בשעון הזה שמעתי צלצולים שמחים 

ועליזים. מהו פשר הדבר?"
וכאן גולל בעל הבית בפני הצדיק מראדושיץ 
את גלגולו של השעון שתלה שנים רבות בבית 
הרבי הקדוש בלובלין, ושהגיע הנה בתור תשלום 

על אירוח.
"עכשיו אני מבין הכל" הפטיר רבי בעריש, 
"בבית כזה גדול, בו ציפו בקוצר רוח למשיח 
ושניה  צדקנו שיבוא, הרי שמחו בכל שניה 
שעברה, כי הנה, התקרבנו עוד ועוד לבנין בית המקדש ולגאולה 
השלימה, ובוודאי היתה לכך השפעה כה חזקה אפילו על הדומם 

שתלה בבית. לא פלא שהשעון מזמר, שר ושמח".
* * *

הסיפור הזה צף ועלה בזיכרון בעקבות התרחשות שהיתה;
ליד עמת השתייה נשמעה שיחת מרעים בערך כזו: "אוי ואבוי, 
ס'איז שוין חודש שבט, מי היה מאמין, בקושי יצאנו מהסוכה, איך 
עבר עלינו חלק כל כך גדול מהחורף בלי שנשים לב?" הדובר היה 
די מדוכא. שעון הזמן שלו צלצל בעצבות, כי הנה החיים חולפים 

להם בלי משים, ואיך אנחנו מנצלים אותם?
נכנסים לביהמ"ד, ושוב נשמעת שיחת מרעים דומה מאוד, אך 
שונה בתכלית השינוי: "פש... מי היה מאמין, הספקנו כבר ללמוד 
ולסיים את פרק זה ואת..., אשרינו!" הפעם הדובר שידר אושר 

אמיתי, כי אכן, יש לו בהחלט סיבה לשמוח.

"....שעון רגיל, משמיע צלצולים נוגים ועצובים, כי כל צלצול וצלצול 
מזכיר לאדם שהנה, הוא מתקרב בעוד שניה לשם... והנה, כאן בשעון 

הזה שמעתי צלצולים שמחים ועליזים. מהו פשר הדבר?"
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מאי חנוכה
הרה"ח אהרן כהן

לפעמים עם כל האזהרות והניסיון. שום דבר לא דומה למציאות, 
בפרט כשזה כואב.

אך לפני דקות מספר, עמד מוחמד מאושר וצוהל, "התקופה 
האיומה שעברה על המדינה, שייכת להיסטוריה נשכחת. מעכשיו" 
הכריז בפאתוס מצרית "החיים חוזרים למסלול הרגיל" ידו הקטועה 
הפריעה במעט לחגיגיות, אך לאחר חמש מכות שכאלו, גם זה יסולח.

פתאום. ענן כיסה את כל הארץ. לרגע היה נראה שהחשיך היום, 
אך מיד קלטו והרגישו כולם. ענן אבק ירד והתפזר על האנשים 

ועל הבהמות ועל כל פני המדינה.
ברגע השניה זה התחיל. עור האדם 
התחיל להתחמם ולהתלהט כשכולם 
ועל סביבם  מסתכלים על עצמם 
כלא מאמינים; שחין בוער התחיל 
להתפשט ולפרוח על כל האברים, 
לא משאיר אבר נקי וצח. כולם היו 
מנוקדים בפצעים אדומים דוחים...
אך מה שקרה בהמשך עבר כל 
דמיון. כל הארץ הייתה נראית אותו 
דבר. הולכי על שתיים ליד פוסעים 
על ארבע נראו ניצבים אחוזי טירוף 
מגרדים עצמם במרץ אמוק לדעת ושלא 
לדעת. הבהמות אף הגדילו עשות, 

שכובים על הרצפה גרדו עצמן בניסיון להרגיע את העור הבוער.
בושות. מלמל מחמד לעצמו, עודו מחפש את הדרך המהירה 
לביתו. מוחמד הגדול עומד כמוכה שחין באמצע הרחוב ואפילו 
לא מצליח לגרד עצמו בטוב. לפחות בבית אוכל להתגרד בעמוד 

או אולי אפילו לשכב ולהתגרד טוב-טוב.
רק זה חסר לי שמוסטפה יראה אותי. הרהר בעגמומיות, ואז 
שמע את קולו. "לאיפוא אתה בורח?" פנה מוסטפה לעברו. "חבל 
שלא התאפקתי" התייפח מוחמד כשדמעותיו המלוחות נוטפים 

ומבעירים את בשרו המגולה.
"מי יכול להתאפק" השיב מוסטפה בצעקה, עודו מגרד עצמו 
בחמת זעם "כולי בוער באש, שילכו כבר כולם" ממשיך בגירודו 

בשיא הקצב.
"לא הבנת אותי" הסביר מוחמד "אני התגאיתי לעיני כולם שגמרנו 
כבר עם המכות, אך לרגע לא חשבתי..." כשידו השמאלית מנסה 

לגרד את צדו הימנית.
"תפסיק להיות עסוק עם שטיות" פלט מוסטפה בחמת זעם, 

שהתבטאה בקצב הגרידות שהלכה וגברה. טיפות הדם שזבו סביבו, 
הוכיחו שהוא עושה את מלאכת הגירוד נאמנה.

"אתה מדבר" התכעס מוחמד מולו "אני לא מצליח בכלל להשתלט 
לגרד את שני הצדדים" השקט כתגובה, הוכיחה שגם למוסטפה 

אין תשובה על טענה שכזאת.
"אולי נפסיק בכלל לגרד" הציע מוסטפה עודו עוצר את ידיו 
בכח "הגירודים לא עוזרים בכלל, הם רק מביאים ומקרבים את 
הגירוד הבא" פניו המאדימות הראו שהוא מתאמץ לשלוט בידיו.

"אה," ניסה מוחמד לענות. פרץ פתאומי של חיכוכים ושפשופים 
עצמיים עצרה בעדו. בעודו מנסה 
לעצור הבחין איך מוסטפה קופץ 
וזועם, מגרד ומקרצף את כל גופו 

מלמעלה למטה וחזר חלילה.
המכה עברה. "הנחמה שלי," לחש 
מוסטפה "שלא רק אנחנו סבלנו, גם 
כל החרטומים הגדולים עמדו וגרדו 
עצמם בדיוק כמונו" דמעה קלה 
זלגה באיטיות "איך אתה יודע" רצה 
מוחמד לדעת "הם נעלמו כל השבוע 
מהאזור, הם לא נראו בהיכל המלך 
ולא בפני משה-מנהיג היהודים, 
מהסבה הפשוטה. הם התביישו, 

כמוני וכמוך."
"כן. אבל למה באמת התגרדנו" התעקש מוחמד להיות החכם 
שלאחר מעשה'. "לא אגיד שזה היה מעשה חכם" התחיל מוסטפה 
"אבל מה לעשות. גירוד מביא לגירוד. כל גירוד וקרצוף הרגיע אותנו 
לרגע," כשהוא נאנח כשעולים בזיכרונו ימים מרים ובוערים אלו.

" אבל למעשה חימם והבעיר יותר את השחין, מה שהביא בהכרח 
לעוד גירוד ולעוד גירוד, עד שנראינו כפי שנראינו" סיים מוסטפה 

בפנים חמוצות.
את ה'מכות' אנו היהודים לא הרגשנו לרעה, אלא רק לטובה. 

אבל את המוסר השכל, כדאי לנו ללמוד.
לא פעם ולא פעמיים. בעת הלימוד אנו מתלבטים האם להרשות 
לעצמנו רק פעם אחת, כגון; קימה באמצע הלימוד, בירור קטן 
אצל חבר וכהנה ודוגמותיהן, או שמישהו מגיע אלינו "אפשר 

להפריע לדקה?"
כשנקלוט ונבין, שבסופו של דבר, כל פעם מביא איתו עוד פעם, 
וכל דקת שיחה יכולה להימשך ל... הרי יקל עלינו במאוד להתגבר 

מיד בהתחלה על החשק הרגעי ו...לנצח.

ושפשופים  חיכוכים  של  פתאומי  פרץ  לענות.  מוחמד  ניסה  "אה," 
עצמיים עצרה בעדו. בעודו מנסה לעצור הבחין איך מוסטפה קופץ 

וזועם, מגרד ומקרצף את כל גופו מלמעלה למטה וחזר חלילה.

 בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב | שיחת חינם  

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

מוקד הישיבה לשירותך1800-20-18-18
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תשובה:
שאלה יפה שאלת שמואל, שים לב, שבשאלתך אתה מספר על כך 
שהמשגיח מדבר על הרחקה מ'חבר רע'. גם המשנה במסכת אבות 

אומרת הרחק מחבר רע.
בוודאי שמת לב לעובדה שאנו מכנים אותו 'חבר רע'. הוא חבר? 
הרי היה צריך לכנות אותו 'אדם רע' הרחק מאדם רע, מה פתאום 

הוא חבר? הרי התנא סבור שצריך להתרחק ממנו.
שאלה מעניינת. יש תשובות רבות לשאלה זו, אני חושב על שתי 

תשובות שאיתם נצעד לגבי התשובה לשאלתך.
הביאור הוא, שרק אחרי שאתה חבר שלו, אתה יכול לראות ולקלוט 
שהוא רע, ולכן זו תהיה תמיד הרחקה מ'חבר רע' אחרי שהוא חבר 

שלך אתה רואה שהוא רע.
ביאור נוסף הוא, שלא צריך להתנתק לגמרי ולהיות בסכסוך עם 
חבר שאינו חיובי, אין צורך בקיצוניות יתירה )כמובן למעט מקרים 
שבהם ההשפעה היא הרסנית( צריך להתרחק ממנו – בהחלט, אבל 

הנהון לשלום והתנהגות מכובדת אינה פסולה.
הבה ננתח לרגע, מה מוביל אותנו להיות חבר של מישהו. אני רוצה 
למנות יחד איתך כמה סיבות שיכולות לגרום לנו להתחבר עם חבר, 

חלקן במודע וחלקן בתת מודע.
א. חבר ילדות. קשה לנו לפעמים להסתגל לחברים חדשים ויש 
לנו נטייה במקרה ויש חבר שהגיע איתנו ממוסד לימודים קודם, 

להישאר בחברות איתו.
ב. נעים בחברתו. סיבה נוספת לחברות היא תחושת נעימות בשיחה 
עם חבר כלשהו, תחושה שיש לנו דברים במשותף, נושאי שיחה 

משותפים וכדו'.
ג. חבר 'פחות ממני'. יש שמחפשים )בתת מודע( חבר שברור להם 
שהוא חלש מהם בשכל או בהבנה או באינטליגנציה או בכל מידה 
אחרת, החברות עם חבר כזה נותנת להם תחושה של עליונות תמידית 

והרגשה תמידית ש'אני יותר טוב ממנו'.
ד. חבר מעמד. ישנה חברות שנוצרת כדי לייצב מעמד אישי, אני רוצה 
להיות חבר שלו כי להיות חבר שלו זה נחשב, זה עושה לי שם טוב.
והנהגה  ישנם בחורים בעלי אופי של שליטה  ה. חבר נשלט. 
שמחפשים מישהו 'להנהיג' 'להוביל', הם מחפשים דמות של בחור 
חלש אופי שהוא יהיה עבורם הנשלט, עליו הם ירגישו את מנהיגותם 

ויישמו אותה על חולשת אופיו.
שים לב שכל המניעים לחברות שהוזכרו לעיל, הינם מניעים 
אנוכיים! בעצם, אני מחליט מי יהיו חבריי על בסיס מה שיהיה טוב 

לי. זה בסדר, אין בעיה. אבל צריך לדעת את זה.
רוב הסיבות לעיל, לגיטימיות ליצירת חברות, ובלבד כמובן שלא 
ייהפך החבר לקרבן של שליטה ושלא יעבור צער או סבל מחוסר 

בתיקון המידות שלך.
המבחן שיבוא לידי ביטוי בתוצאת החברות, ולבחור שעיניו בראשו 
גם בתחילת החברות, יהיה כמובן, מה תוצאת החברות, האם היא 
טובה וחיובית או שהיא שלילית. האם בתום שנה לחברות זאת, אני 
אעלה או ארד בדרגתי הרוחנית, האם אקנה תיקון למידותיי, אשמע 

ואקבל דברים טובים וחיוביים או שמא להפך.
לשאלתך, לחלוטין, יכול להיות בחור מצוין בלימוד שהוא 'חבר רע'. 
אם כי בדרך כלל ועל פי רוב בחור טוב בלימוד שמתעניין בלימוד 
ושם בתורה את כל מעייניו, הרי שסביר מאד שהוא יהיה מתוקן 

במידותיו ובשאר ענייניו יותר מבחור אחר.
וכעת למסקנת התשובה. הבדיקה והשיקול האם החבר הוא 'רע' 
יכולה להיות אובייקטיבית ועניינית, רק אחרי שתנתח קודם כל מדוע 
אתה מעוניין בחברות זו. הבסיס לדיון חייב להיות לאחר שברורים 
לך המניעים שלך ליצירת החברות, שכן אם לא תנתח זאת, ייתכן 
וצפויה לך התמודדות עם רגש פנימי שיכביד עליך לקבל החלטה 

נכונה ואולי אף יטה את תוצאות הבדיקה שלך.
לאחר שבדקת ובחנת מדוע אתה מעוניין בחברות, אתה יכול לדעת 
גם טוב יותר לאן תוביל חברות זו? לשליטה שלך? לרצון התבלטות? 
או שמא להפך לחברות סוג של חבר מעמד שהוא בעצם זנב לאריות 

וההשפעה היא עליך ממנו.
השלב השלישי הוא לנסות ולצפות, מה תהיה תוצאת החברות 
בשלב מאוחר יותר, לאן זה יוביל ומה תהיה ההשפעה עליך מבחינת 
דרגתך הרוחנית. כי חבר שיוביל אותך לרפיון, לנזק רוחני, לידיעת 
דברים שאינך אמור לעסוק בהם, למקומות לא טובים, הרי שברור 

כי הוא חבר רע.

בהצלחה!
משה ב.

כותב המאמר הרב משה ב. עונה ב"מוקד הישיבה" בימים ראשון וחמישי בין השעות 7.30-10.30

לכבוד מערכת "מעלה מעלה"
שלום וברכה המשגיח מדבר אצלנו בישיבה שוב ושוב על 

התרחקות מחבר רע וכמה שהוא מזיק, רציתי לשאול מה 

הם הנקודות שאוכל לדעת מי הוא חבר רע? והאם בחור 

שהוא טוב בלימודים גם אותו צריך לבדוק?

שמואל ג.
 

או בטל': 073-7078388 שלוחה 1-800-20-18-182מוקד הישיבה לשירותך
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 

צריך עיון

הבחה"ח מאיר אהרון סממה, משה חיים בלוי, יהודה לייב קאפפ, 
מיכאל ספרנוביץ, בנציון פוקס, חיים גיל, משה פריימן ועוד, כתבו: 
ע"פ הביאה"ל דכתב גבי מצוות "ואהבת לרעך כמוך" דאף דהיא  
מצווה תמידית מ"מ בשעת ק"ש יש הלכה מיוחדת לכוון בזה, אפשר 
דה"נ גבי "שיוויתי" אע"פ דהוא "תמיד" מ"מ יש הלכה מיוחדת לכוון 
כן בשעת תפילה,. )ועדיין צ"ע, דאף אם כנים הדברים, מ"מ עדיין 

קשה, איך לומדים מזה לתפילה.(
הבחה"ח יוחנן ספיערט, צבי כהן, אהרון הופשטט, שמעון ריקל, 
יהושע סוקול, א.א. שמואל מעל, צבי בראון, חיים דביר, ועוד, כתבו: 
היות שבשעת התפילה ה' שורה עליו, לפיכך צריך שיראה זאת כל 
הזמן לעצמו. בדומה לזה כתב הבחה"ח יחיאל מיכל מוזס, דפירוש 
הפסוק הוא: "שוויתי ה'", בשעה שאדם מתפלל לקב"ה, "לנגיד 
תמיד", אז צריך שיראה שכינה כנגדו, )אמנם צ"ע, דהלשון שיוויתי 

הוא שישווה לעצמו שכינה כנגדו.(
עוד כתב הבה"ח יוחנן ספייערט, וכן כתב גם חיים כהנא, שמעון 
ועוד, דהוא ק"ו דאם חייב תמיד מכ"ש  ספיר, לוי יצחק קניג, 

בשעת תפילה. 
באופן אחר כתב דניאל בירנבוים, יחיאל מלץ, אברהם וינברג, 
אלעזר הורביץ ד"תמיד" הכוונה ל"תדיר" דכיוון דמתפללים בכל 

יום הוי כ"תמיד".
הבחור יוחנן ספייעט ת' בעוד אופן, דדוד המלך אמר תמיד, משום 

ס"ת שהיה בחיקו. אבל לדידן, רק בשעת תפילה. 
הבחה"ח משה חיים בוטבול, ישראל אברמס, יאיר קירש, צבי 

סלומון כתבו: דלא ניתנה תורה למלאכי השרת ומשו"ה תמיד הכוונה 
בשעת תפילה. בדומה לזה כתב ישראל מימון דדוד המלך היה יכול 

כל היום, אבל אנו, סגי לן בשעת תפילה.
הבחה"ח ישראל מאיר שפר הביא דהוא מחלוקת הפוסקים דהרמ"א 
סי' א' פסק דתמיד היינו ממש, אבל ברמ"ם הלכות תפילה וברכת 

כהנים משמע דדווקא בשעת תפילה. 
הבחה"ח יהודה פלח כ' דמכיוון דנפסק ד"הלוואי שיתפלל אדם 

כל היום,)ברכות כ"א.( הלכך, "תמיד" היינו תפילה. 
הבחה"ח ראובן גורלקין כתב דמכיוון דתפילות כנגד קרבנות תמיד 
תקנום )ברכות כו:( א"כ זהו הפירוש "שיוותי ה' לנגדי", בזמן "תמיד" 

שעושה משעה כנגד קרבן התמיד.
הבחור שלמה נבון כתב ליישב: דאם חושב כן בשעת תפילה מימלא 

ימשך עליו מחשבת קדושה על הקב"ה כל היום.
ישר כח לכל הכותבים כמו"כ נשלחו תשובות רבות נוספות למערכת, 
אנו מתנצלים בפני אלו שתשובותיהם לא הספיקו להיכנס לגליון 

זה ואי"ה עוד חזון למועד לפרסמם... 
כמו"כ במקרה ומתקבלות תשובות אחרי המועד  השולחים 

נכנסים להגרלה הבאה. 

החל מהעלון הנוכחי ניתן לשלוח שאלות למערכת, השאלות המובחרות יתפרסמו במדור זה

תשובות לגליון שעבר
איתא בגמרא )סנהדרין כב.( "המתפלל צריך שיראה עצמו כאילו שכינה כנגדו, שנאמר "שויתי ה' לנגדי תמיד". וצ"ע איך 
דרשו מפסוק זה שדווקא המתפלל צריך לראות כאילו שכינה כנגדו, הא מפסוק זה משמע שתמיד תהיה שכינה כנגדו ולא 

רק בשעת תפילה.

הנה קיי"ל שכל מצווה מברכים על עשייתה "אשר קידשנו במצוותיו". )ברכות מ:( וצריך עיון, אמאי אין 
מברכין על ג' סעודות בשבת, לא מבעיא לדעה שזה מצווה דאורייתא, דוודאי שחייבים לברך עליה, אלא 

אפי' אם זה רק מדרבנן, הא קיי"ל שמברכים גם על מצוות דרבנן, כנר חנוכה וכיו"ב. 

תשובות והערות יש לשלוח לפקס שמספרו: 077-555-8983 | יש לציין בכתב ברור את שם השולח, כתובת ומספר טלפון. 

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?

שלוחה 2

בהגרלה על שתי כרכים משנה ברורה בהוצאת 

דרשו זכו הבחה"ח יוחנן ספייעט, מבשרת ציון.                                      

ישראל אברהם שפר, ירושלים.


